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 المستخلص

كشفت النظريات العلمية والاكتشافات المستحدثة في مجال العلم عن كثير من نواحي 
الإعجاز العلمي، وساهم الحاسب الآلي في إيضاح كثير من هذه النظريات وتفسيراتها ومنها 

الطباعة التصميم ونظرية الفراكتال التي تحتوي على قيم تشكيلية يمكن أن تفيد في مجال 
في قلة الدراسات التي تناولت النظرية الفراكتالية بما تنطوي عليه  وتتلخص مشكلة البحث

 .من قيم تشكيلية ومعايير جمالية يمكن الإفادة منها في مجال الطباعة

الاستفادة من أشكال الهندسة الفراكتالية وإمكانياتها التشكيلية في إيجاد : وتهدف الدراسة إلى
نتاج أعمال فنية بأسلوب الطباعة الرقمية تتميز مداخل ابتكارية جديدة بمجال الطباعة، وإ

وقد تناولت الدراسة المنهج الوصفي في الإطار النظري للدراسة . بالحداثة والمعاصرة
بي في التجربة الذاتية للبحث، كما تناولت الجانب التطبيقي من خلال إنتاج يوالمنهج التجر

: وقد وضعت الدراسة الفرض التالي. ليةأعمال فنية مستحدثة بالاستفادة من الأشكال الفراكتا
يمكن أن تساهم الدراسات العلمية لنظرية الفراكتال والأشكال التي كشفت عنها هذه 

أهم النتائج التي من و.الدراسات في تقديم مداخل ابتكارية جديدة للأعمال الفنية الطباعية
سهم في تعميق الرؤية الربط بين النظريات العلمية ومجال الفن ي :توصلت إليها الدراسة

نظم الأشكال الفراكتالية في مجال الفن يساعد على أن دراسة  الابتكارية للمصمم والفنان،
برامج الفراكتال على الحاسب وأن ، التصميمات الطباعيةفي  الخروج من الإطار المألوف

ت نظم تميز إمكانية ابتكار تصميمات مستحدثة ومتنوعة،الآلي وإمكانياتها تتيح للفنان 
الأشكال الفراكتالية لمجموعة ماندلبروت بالثراء الشكلي، وقد تم الاستفادة منها في إثراء 

إجراء دراسة بين علاقة الأشكال : أما أهم التوصيات .التصميمات الطباعية للدراسة
الفن الإسلامي، والاهتمام بدراسة نظرية الفراكتال من جوانب ونظم زخارف الفراكتالية 
الاستفادة ، وفي مجال التصميم الطباعي خاصةلاستفادة منها في مجالات الفنون متعددة وا

برامج الدراسات العليا في بالدراسة النظرية والعملية لهذا البحث في تدريس التصميم  من
والتي يمكن  الاستفادة من نظم الأشكال الفراكتالية لمجموعة جوليا ،مجالات الفنون المختلفة

 .أن تسهم في إثراء مجال التصميم الطباعي
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Abstract 
 

Introduction: Scientific theories and discoveries have revealed 

numerous explorations thus the computer capabilities contributed 

substantially to explain and interpret such theories among of which is 

the fractal theory.   

The Fractal Theory: The image coding, based on a fractal theory 

of iterated transformations. The main characteristics of this approach 

are that (i) it relies on the assumption that image redundancy can be 

efficiently exploited through self-transformability on a block-wise 

basis, and (ii) it approximates an original image by a fractal image. The 

author refers to the approach as fractal block coding. The coding-

decoding system is based on the construction, for an original image to 

encode, of a specific image transformation-a fractal code-which, when 

iterated on any initial image, produces a sequence of images that 

converges to a fractal approximation of the original.  

Research Problem: Rarity of studies that tackle in depth the 

fractal theory in depth to reflect beauty and standards values that can 

be utilized in the field of modern printing.  

Research Objective: To utilize the fractal engineering forms and 

shapes in image coding thus to create innovative approaches in the 

printing field and production of various art works using modern and 

contemporary digital printing. 

Approaches of the Study: The researcher adopted the descriptive 

approach for the theoretical frame of the study and empirical approach 

as well as the practical approach through production of creative art 

works using fractal configurations.  

Hypotheses: The researcher questioned the possible benefits of 

the fractal theory in adopting new creative approaches in digital 

printing. 



Results: Linking between the scientific theories and art 

contributes to better innovative vision for both the designer and the 

artist; moreover, studying fractal forms helps to abandon traditional 

printing designs as the fractal applications fitted in computers assists 

the artist in creating various modern forms such as the rich 

Mandelport forms hence such were used to support the study.  

 Recommendations: It is imperative to conduct a study in order to 

determine the relationship between fractal forms and Islamic arts so it 

is recommended to consider the theoretical and empirical study of this 

research for teaching design in higher education programs covering 

various arts.  

 


